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Del segle XIX, en plena revolució
industrial, al segle XXI, al bell mig
d’una gran revolució digital.
Aquest és el recorregut que pre-
senta la història de les associa-
cions de la ciutat i que ara, gràcies
al primer estudi sobre el seu tei-
xit, se n’han conegut les seves
principals característiques ac-
tuals, fins ara desconegudes.

L’estudi, batejat amb el nom
Panoràmic de les Associacions
de Barcelona, que ha estat coor-
dinat pel Consell d’Associacions
de Barcelona (CAB), assenyala
que a la ciutat hi ha més de
4.600 associacions, una per cada
350 habitants. La xifra de ciuta-
dans que participen en aquestes

associacions és de 684.300 per-
sones, és a dir, un 42% del total
de barcelonins.

Un cop d’ull amb més pro-
funditat a aquestes xifres permet
veure com el 50% d’aquestes as-
sociacions agrupen fins a 90 per-
sones associades, mentre que el
27% en tenen entre 91 i 250 i el
23% restant n’agrupen més de
250. L’estudi també conclou que
gairebé la meitat d’aquestes per-
sones tenen un alt nivell d’impli-
cació en la seva entitat i una an-
tiguitat que supera els 10 anys
com a membres de ple dret.

MÉS DONES
Un altre fet rellevant que apun-
ta el Panoràmic és la majoria fe-
menina que forma les entitats, ja
que el 56% de les persones que
formen les entitats són dones, per
sobre del 44% d’homes. La ma-

joria femenina també és visible
tant entre les persones voluntà-
ries (el 60%), com en les perso-
nes remunerades (el 64%). En el
cas de les juntes directives, aquest
percentatge baixa fins al 51%,
cosa que provoca que els autors
de l’estudi convidin “a la reflexió
sobre els criteris de diversitat
que s’incorporen en el funciona-
ment organitzatiu”.

Miquel Àngel Aragón, presi-
dent del CAB, explica a aquesta
publicació que l’estudi “ha permès
per primera vegada conèixer de
primera mà la realitat del teixit as-
sociatiu de la ciutat”, del qual,
veient els resultats de l’informe,
destaca “la seva fortalesa i la
seva dimensió”. “El nivell parti-
cipatiu dels ciutadans de Barce-
lona sobta quan s’explica a fora.
Fins i tot sorprèn els polítics”,
conclou Aragón.

ADN associacionista
» Un 42% de barcelonins participen en associacions, segons el primer estudi sobre el teixit associatiu

» Al conjunt de la ciutat hi ha més de 4.600 entitats i la meitat d’elles agrupen fins a 90 persones 

Albert Ribas
BARCELONA

REDACCIÓ4Gràcia sempre ha
estat una de les zones de la ciu-
tat que ha tingut la fama de te-
nir un associacionisme més po-
tent. Ara, les dades també ho
confirmen, ja que el districte
concentra el 10% de les associa-
cions de la ciutat i, d’acord amb
el seu nombre d’habitants, hi ha
una associació per cada 263
persones, segon l’estudi Pano-
ràmic. D’aquestes associacions,
la majoria van ser fundades en-
tre els anys 2001 i 2010. 

Una altra de les dades que
aporta l’estudi és que les asso-
ciacions gracienques desenvo-
lupen entre el 51% i el 75% de la

seva activitat a la ciutat. Aquest
efecte de capitalitat és més ele-
vat que en altres districtes. D’al-
tra banda, també cal destacar
que la Vila és la zona on es
concentren el nombre més gran
d’entitats.

Per últim, el Panoràmic de les
Associacions de Barcelona tam-
bé apunta que l’ús d’equipa-
ments públics per part de les as-
sociacions té una periodicitat
semestral o anual, o de tres as-
sociacions al dia, depenent de
com es miri. En canvi, en el cas
d’espais públics oberts, el seu ús
és d’una o més vegades al mes o
de 15 associacions al dia.

Gràcia concentra el 10% de
les associacions de la ciutat

A l’esquerra, integrants d’una associació durant un procés de votació. A la dreta, un congrés del CAB. Fotos: CAB

Reportatge
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Un diari plural Un diari participatiu

Actualitat a la xarxa

És  denigrant  i demolidora  la
política  del PP  en l’àmbit  de
Justícia. De fet, la proposta  de
privatització  del Registre Civil  és
absolutament regressiva. El Re-
gistre Civil és un servei públic que
ha de continuar  en l’àmbit  de
l’Administració  de  Justícia. La
reforma  que  pretén portar a
terme  el govern central és un
frau, ja que per  efectuar uns trà-
mits de serveis  bàsics s’hauria de
pagar. També implicaria el tras-
pàs i gestió de dades personals
dels ciutadans als registradors
mercantils. Aquesta privatització
és un pas enrere en l’Estat  social
i democràtic de  dret. Es pretén
destruir un servei públic univer-
sal per tal  d’afavorir uns deter-
minats col·lectius plutocràtics.

Aquesta arbitrària privatitza-
ció també comportaria un nou
atac  contra  l’equilibri  territorial;
és a dir,  que per  dur a terme
qualsevol tràmit  que  avui en dia
es pot  realitzar en el mateix  mu-
nicipi caldria desplaçar-se  a la
capital  de la província. Per a Ca-
talunya això representaria una
estocada de mort contra els petits
municipis  i les  comarques;  se-
ria  com  tornar  als  anys  vui-
tanta del segle  passat. Per altra
banda, aquesta  mesura també
comportaria una pèrdua de llocs
de treball en un moment en què
l’atur és un drama social.

En síntesi, la privatització del
Registre Civil és una autèntica
aberració que cal aturar. Ara és
molt important que es presentin
mocions  a  tots els ajuntaments,
consells  comarcals  i  diputa-
cions per  tal  fer retirar  aquesta
llei que pot comportar  un greu
retrocés per a la gran majoria de
la població  catalana.

4Registre civil
per Josep Loste

#Semifinals#Tradició #Lapsus?

4Mediterranis i europeus!
per Marta Pascal, presidenta de la JNC

És ben cert que Podemos ha ac-
tivat un vector d'esperança a Es-
paña, un fet que era necessari.
Altra cosa és que, aquest ne-
cessari canvi, l'aconseguiran en
uns pocs anys quan la inèrcia so-
cial i cultural a España porta se-
gles d'un ADN nacional con-
quistador, imperial i negador de
l'alteritat.

Però l'esperança que pot ge-
nerar Podemos necessita, no
només aconseguir presència al
Congreso i ser-hi una veu més,
sinó que és esperança en la me-
sura que pugui guanyar per
majoria absoluta fins i tot, i pu-
gui impulsar un procés consti-
tuent a l'Estat espanyol per a re-
formar-lo de dalt a baix.

I ha semblat que aquesta
promesa d'un Podemos gua-
nyador que escombrés la casta
era possible degut a una com-
binació conjuntural de factors:
una gran necessitat social en
aquest sentit en la societat es-
panyola, totalment desmora-
litzada per la prepotència i la
corrupció i sense esperances
des del 15M, sumat a una hàbil
maniobra mediàtica amb in-
gent quota de pantalla ben uti-
litzada, i també afegint-hi una
necessitat dels poders fàctics
espanyols de crear un efecte
desestabilitzador de l'únic vec-
tor d'esperança que, fins lla-

vors, generava passions dins
l'Estat, l'independentista.

La crua realitat, i és que la re-
alitat és tossuda, és adonar-se'n
que Podemos no només no po-
drà forçar un procés constituent,
sinó que ni tan sols podrà gua-
nyar el govern. En les passades
eleccions andaluses, van apun-
tar-se maneres que segurament
seran extrapolables en gran me-
sura a la societat espanyola.

Per una banda, hi ha grans
romanents de vot en el PP i
PSOE, que els continuaran fent
decisius (no com a Grècia que el
Pasok ha desaparegut!!! El
PSOE no és el que era, però ni
molt menys desapareixerà).

I per altra banda, ja han tro-
bat l'antídot que ha de neutra-
litzar la fuga de descontents cap
a l'esquerra disfressada de "ni
drets ni esquerres", o almenys
una porció d'ells de la mà d'un
partit de centre-dreta que sí
que no és d'esquerres i que va
néixer en oposició al catala-
nisme, creant barricades iden-
titàries en una societat que, en
bona mesura, ja estava passant
pàgina d'això per bastir pro-
jectes conjunts plurals i inte-
gradors. I és que el poder ho té
clar: "España, antes roja que
rota", però a continuació ac-
cepten: "España, antes 'na-
ranja' que roja".

per Jordi Oriola

4El fenomen de Podemos

Durant el seu discurs de la in-
auguració de la Cimera Antiji-
hadista celebrada a Barcelona,
el president Artur Mas va tenir
l’oportunitat de dirigir-se a la cap
de la diplomàcia europea i a més
d’una trentena de ministres
d’exteriors reunits a Barcelona
gràcies a la Unió pel Mediterra-
ni. S’hi reunien en aquesta ci-
mera que va concretar acords
importants des de la perspecti-
va d’impulsar el diàleg i la co-
operació entre les ribes nord i
sud de la mediterrània per fer
front a noves amenaces glo-
bals, com és el cas del jihadisme.

El repte de fer front a aques-
ta amenaça és de dimensions
descomunals. I probablement
totes aquelles respostes plante-
jades a la cimera tindran un im-
pacte més a llarg termini que no
a curt termini, però eren molt
necessàries. Ens caldrà molta
determinació per vèncer noves

amenaces i conquerir els reptes:
cooperar, dialogar, potenciar la
formació, polítiques d’immi-
gració, enfortir les polítiques
de seguretat i de cooperació, etc.

El president Mas va esceni-
ficar una vegada més el com-
promís de Catalunya i de Bar-
celona amb la capitalitat medi-
terrània. El nostre món és el
món i en volem ser actors de
primera línia. Determinació in-
ternacional i vocació de capita-
litat. I aquesta vocació i deter-
minació viuen el seu punt cul-
minant amb la consecució d’un
Estat propi per Catalunya. Ni les
amenaces, ni les pors, ni les que-
relles que constantment ens
dedica el Govern espanyol po-
dran frenar aquesta vocació
que trobem plasmada a cada
pàgina de la nostra història.
Som catalans, som mediterra-
nis i som europeus. Ho som i
n’exercim com a tals. 

@iuforn: Són les 8.19 hores del matí i ara
mateix acabo d'escoltar la llista dels lli-
bres més venuts d’aquest Sant Jordi.
#anemtard.

@cristina_pardo: Lapsus de Cospedal:
"Hemos trabajado mucho para saquear a
nuestro país". Oye, Virgen del Rocío, el tra-
bajo que tenías que crear no era ese.

@MigRico: Fútbol y oficio. Partido com-
pleto. El Barça semifinalista de Champions.
8 veces de las últimas 10. FCB-PSG: 2-0.
#MésQueUnClub.
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@xvila_catradio: Obama diu que assu-
meix tota la responsabilitat per les opera-
cions amb drones que provoquen 2 víc-
times col.laterals d'origen EUA i Itàlia.

@JosepCatt: Abans aniran a presó els
responsables del 9-N que no pas Rato i
Millet. Que tingueu una bona tarda, 
amics i amigues.

@JaumeNaveira: Seis de las ocho regiones
con más paro de Europa son españolas.
Pero sí, la recuperación económica ya está
aquí.

Un diari obert

Opinió en 140 caràcters

Començo aquest article lamentant el ter-
rible assassinat de dilluns al matí comès
en  l'IES  Joan Fuster de Barcelona. Ja
sé que episodis com aquest i d’altres són
fets aïllats i que de desgràcies i misèries
sempre n’hi han hagut, però alguna
cosa més hauríem de fer a banda de la-
mentar-nos i condemnar els fets. L’e-
ducació, motiu de convivència i de dig-
nitat en tota societat, és massa impor-
tant com per no esmerçar tots els re-
cursos que siguin necessaris després d’a-
quests tristos anys de crisi i desespera-
ció per massa gent. La crisi no explica ni
justifica res del que ha passat però, és
obvi, que la manca de recursos ho com-
plica tot més.

Aquests darrers dies s’ha conegut la
notícia de la impugnació, per part del
Govern espanyol, de la figura de recent
creació, del Comissionat de la Transició
Nacional, càrrec que recau en la perso-
na de Carles Viver Pi-Sunyer. No és un
fet qualsevol, ja que ens indica que el
grau de bel·ligerància per part de l’Es-
tat no minva i que els partits que podrien
convertir-se en alternativa al PP –PSOE,
Podemos i Ciudadanos- no presenten al-
ternatives, a grans trets, a la particular
visió que té el partit de Rajoy sobre Ca-
talunya i l’anomenat “procés”.

Les pròximes eleccions espanyo-
les, en principi previstes per a després
dels comicis catalans del 27-S està en-
cara per veure si suposaran la fi del bi-
partidisme dominant, però no sembla
que hagin de suposar, tot i la fragmen-
tació que s’intueix, cap canvi d’enver-
gadura de la tradicional visió que, a dre-
ta i esquerra, es té del conegut com a
“problema catalán”. M’atreveixo a afir-
mar que amb independència dels re-
sultats, en el millor dels casos ens tro-
barem davant la famosa “conllevancia
orteguiana” i en el pitjor, i tal vegada
més realista, amb un intent, ara sí to-
talment desemmascarat, de recentra-
lització competencial i buidatge del
nostre, ja de per si limitat, autogovern.
Per a una determinada visió d’Espanya,
la broma de les autonomies i de les ex-

travagàncies catalanes ha anat massa
lluny i dura massa temps. Si pot, i go-
verna, el PP s’endinsarà per aquests via-
ranys amb l‘aquiescència més oberta o
tancada del bàndol progressista i l’a-
plaudiment entusiasta de Ciudadanos.
I en bona mesura hem de convenir que
és normal que ho facin, ja que si inicies
una guerra i la perds, o diem-ho d’una
altra manera, que no la vols guanyar per
por o manca de convicció, els fets t’a-
caben passant factura i amb aquestes
circumstàncies l’Estat espanyol no ha es-
tat mai ni una ventafocs ni una germa-
neta de la caritat cristiana. La seva vic-
tòria els farà tancar el cercle que la LOA-
PA no els va permetre i que la voluntat
i necessitat política del moment no
aconsellà. La partida és clara: o guany-
em, això és la independència; o perdem
dins el marc delirant i contradictori del
centralisme més uniformador que me-
nys amb el nom els efectes seran con-
cloents i asfixiants per la catalanitat. Un
clar objectiu de valencianització del
Principat, em temo no exagerar, ens
caurà com a dura i repressiva llosa.

No és hora de diletantismes ni de te-
meritats absurdes tampoc, però sí que
és l’hora de convèncer-nos que molt,
massa, està en joc i si no empenyem de
valent l’anomenat “procés” acabarem
desgastant a propis i estranys. A vells in-
dependentistes i als acabats d’arribar.
Fora bo aparcar diferències que, ara per
ara, són sobreres i en res contribueixen
a la Catalunya plena que anhelem tots
els sobiranistes i concentrar temps i es-
forços en tot allò que ens uneix. Altres
pobles ho han fet i practicat en moments
de dificultat i d’incertesa, i val a dir, que
el remei els ha enfortit. Cal matar l’au-
tonomia per fer el salt cap a la inde-
pendència. L’autonomisme ha empeti-
tit les nostres mires i horitzons i ha afe-
blit el nostre cor. No caiem, d’una vegada
per totes, en autorebaixes tan llastimo-
ses i estèrils i demostrem que som un sol
poble i ben unit ara amb un noble ob-
jectiu d’independència nacional i pros-
peritat social.

4L’Espanya que ve
per Marc Gafarot

L’austeritat crea inseguretat en els bar-
ris. L’atur i els salaris baixos generen in-
certesa sobre el futur. Especialment, en
els joves, en els més grans de 45 anys i
en les persones que van arribar d’altres
països i es va usar la seva mà d’obra, més
barata, en els anys del boom. Per usar-
los ara de boc expiatori.

La crisi econòmica mina la con-
fiança de moltes persones en la socie-
tat. Aquells que atien la crisi econò-
mica han laminat la classe mitjana i
han aprofitat la crisi per reduir l’Estat
de Benestar. Resultat final: augment
notable de la sensació d’inseguretat en
la gent.

Sabem que es pot atiar el foc per
després presentar-se com a bomber. És
típic de l’extremisme. L’austeritat ha es-
tat un extremisme, i encara ho és, que
disminueix el benestar i vol les condi-
cions de felicitat només per a una part
petita de la població.

Fa unes setmanes hem vist una ac-
tuació important dels Mossos d’Es-
quadra davant la jihad a Catalunya.
Hem vist que hi havia persones nascu-
des aquí, entre les detingudes. Els ex-
perts han assenyalat la necessitat de
ruptura d’aquests joves, d’una ideologia
forta que ompli el buit, i la desconfian-
ça cap al nostre sistema social. Molts
d’ells habiten en barris de l’àrea me-
tropolitana. Barris que amb la crisi
s’han desatès.

Crec que cal aixecar una bandera
per la bona feina, i pionera a tot Euro-
pa, que va suposar la Llei de Barris del
govern Tripartit, que van encapçalar els
presidents Maragall i Montilla, amb el
suport del PSC, d’ERC i d’ICV-EUiA.
Van fer una bona feina, i torna a ser ne-
cessària. Molt necessària.

Fa pocs mesos, en una cimera als
EUA, Obama es mostrava preocupat per
l’amenaça global que suposa la jihad, i
especialment feia un requeriment als
seus socis europeus, de més atenció als
barris, als llocs desatesos, amb atur, po-
bresa, als barris de les metròpolis eu-
ropees. En els últims anys hem vist ex-
plosió de malestar social a barris de Lon-
dres i de París.

Tenim al davant les eleccions mu-
nicipals, i al setembre les eleccions ca-
talanes. Catalunya ha d’avançar en so-
birania i hauria de ser un país referent
per la qualitat social de les seves ciutats
i barris. Convé triar alcaldies i governs
sensibles a les persones, inclusius, que
inverteixen en drets socials, que gene-
rin seguretat.

I, sobretot, compte amb el cant de
sirenes dels que atien la inseguretat
per guanyar vots i després desman-
tellen la salut, l’escola i els serveis so-
cials. I són incapaços, encara ara, de
condemnar el règim dictatorial que de
1939 a 1952 va afusellar 1.700 perso-
nes al Camp de la Bóta.

4Austeritat, inseguretat i eleccions
per Josep Xurigué
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Entrem a la recta final del
mandat. Està satisfeta d’a-
quests quatre anys al cap-

davant del Districte de Gràcia?
Sí. Evidentment sempre hi ha co-
ses que es poden millorar, però en
general, tot i les dificultats del
context que ens ha tocat viure,
crec que acabem el mandat dei-
xant Gràcia millor de com ens la
vam trobar fa quatre anys. Per
tant, el nivell de satisfacció per-
sonal és bo, sí.

I el col·lectiu? Creu que els veïns
i veïnes també ho veuen així?
Bé, les enquestes municipals re-
flecteixen que la satisfacció de
viure a Gràcia és d’un 7,9. És una de
les xifres més altes de la ciutat. Per
tant, crec que sí. I també hi ha al-
tres dades que cal destacar, com
que l’atur a Gràcia ha baixat signi-
ficativament i que és el districte on
més ha crescut la renda familiar dis-
ponible. Amb tot, crec que les da-
des objectives demostren que
aquest mandat ha estat positiu per
als graciencs.

Un mandat guiat pel Pla d’Ac-
tuació del Districte (PAD). Quina
valoració en fa?
Molt bona. L’hem seguit d’una
manera important i hem aconse-
guit complir amb el 85% de les ac-
tuacions que ens vam compro-
metre a fer al principi.

I la resta?
Un 8%-10% les estem executant
actualment. Per tant, haurem arri-
bat a implementar més del 90%
del pla. Però és que, a més, també
hem fet actuacions importants
que no teníem previstes inicial-
ment, com el projecte de l’antiga
Quirón, l’escola Univers o la cessió
de l’antic consolat de Dinamarca,
per exemple. I tot això sense obli-
dar-nos de la gran tasca social
que hem fet, aconseguint arribar
a no tenir llistes d’espera en els ser-
veis més importants i impulsant
projectes d’èxit com el Radars.
Per això li deia tot just començar
que estem satisfets.

Si pogués tornar enrere, faria al-
guna cosa diferent?
[Pensa] No ho crec, perquè hem
seguit molt el full de ruta que
vam planificar al principi, com li
deia anteriorment. Però sí que
potser, en alguns casos, m’hauria
avançat més a alguns temes que
han sortit i que podríem haver-los
resolt abans. 

Em pot posar algun exemple?
És que no penso en cap tema en
concret. És una sensació que tinc,
més des d’un punt de vista de for-
ma que de fons. Alguns plans
que hem fet, i no parlo del Pla d’U-
sos, de vegades s’han allargat
molt i penso que podríem haver
aconseguit que tot plegat anés
més ràpid. Amb altres paraules,
m’hauria agradat escurçar alguns
tempos, però el resultat final hau-
ria estat el mateix.

Citava el Pla d’Usos...
Sí, però no em referia precisament
a aquest pla, sinó a altres coses.

Queda clar, però darrerament
l’actualitat ha girat entorn d’a-
quest pla i jo li volia preguntar
com valora el procés participatiu
al respecte, ara que sembla que
el clima d’entesa del principi s’ha
deteriorat...
El problema que hem tingut amb
el Pla d’Usos és que ens ha coinci-
dit amb el debat general de ciutat
sobre el turisme. Un tema que a
Gràcia no hauria de ser un conflicte
s’ha viciat pel debat general de ciu-
tat i tot plegat ha complicat l’a-
provació del nostre pla. 

Fins al punt que s’està endarre-
rint més del que vostè volia.
Sí, però sobretot per haver-hi hagut
d’incorporar el tema dels hotels. 

Sigui com sigui, com ho valora
tot plegat?
Crec que amb el Pla d’Usos hem fet
el que no s’havia fet mai, que és fer
un debat participatiu molt ampli, on
tothom ha pogut dir-hi la seva. I hi
hem incorporat noves activitats
per ser regulades que fins ara no ho

estaven, com les residències d’es-
tudiants, els albergs de joventut, les
botigues de menjars preparats...

Per què es van deixar fora els ho-
tels en un inici?
Perquè, realment, a Gràcia aquest
tema, mirant els números objec-
tius, no el veiem com una proble-
màtica. Un Pla d’Usos ha de regu-
lar situacions objectives. Tenim sis
llicències atorgades: som el tercer
districte per la cua només per da-
rrere de Sant Andreu i Nou Barris. 

Però ara se n’estan tramitant de
noves.
Sí, se n’estan tramitant cinc. Però
en alguns casos estem parlant
d’hotels molt petits, en un cas es
tracta d’una reconversió de resi-
dència d’estudiants a hotel –cosa
que crec que és positiva–, en un
altre estem parlant d’una llicència
al Camp d’en Grassot, on no n’hi
havia cap...

Però no s’hauria d’haver esperat
a donar aquestes llicències un
cop hagués acabat el procés del
Pla d’Usos?
És que això no és discrecional. No-
saltres no podem no donar una lli-

cència per elecció pròpia, a no ser
que estiguin suspeses. I no ho es-
taven –ara sí al nucli antic de la Vila
de Gràcia–perquè objectivament
no era necessari: només en teníem
sis. Amb tot, quan no estan sus-
peses les llicències, tu no pots no
donar-les perquè estaries inco-
rrent en un delicte. 

És clar que, més enllà d’aquestes
llicències, el debat de fons és el
turisme. Quin és el full de ruta
que cal aplicar a Gràcia?
Nosaltres tenim un Pla de Turisme,
que ja està aprovat, i ja hem fet ac-
cions a Gràcia. De fet, n’hem fet una
de les més importants i més difícils:
la regulació del Park Güell. Aquest
sí que és un punt real de dificultats
amb el turisme. I en aquest cas ja
ens hi vam posar des del principi
per intentar millorar la situació.
Hem aconseguit regular la zona
monumental, cosa que ens ha
permès una reducció de la pressió
turística molt important –de 9 mi-
lions de visitants a 2,3– i recaptar
una important quantitat de re-
cursos amb les entrades que han
de pagar els turistes –no els veïns
i veïnes de la ciutat, que hi poden
seguir entrant gratuïtament–.

Text: Arnau Nadeu
Fotografia: F. Javier Rodríguez

Maite Fandos / regidora del Districte de Gràcia

Maite Fandos ens rep quan falta un mes per a les eleccions 
municipals. Repassa l’actualitat més recent i els temes que han marcat un
mandat que, diu, ha servit per deixar Gràcia millor de com se la va trobar.
Parlem de turisme, urbanisme i de les primeres protestes que va viure.

“El tema més difícil del
mandat ha estat Vallcarca.

Vam heretar un projecte amb
una majoria social en contra”

Perfil | Qualitat de Vida, Igualtat, Esports... i Gràcia
Maite Fandos diu que habitualment la coneixen pel seu “barret” d’Esports, però que cada cop més
gent l’associa amb el Districte de Gràcia. Nascuda a Barcelona el 1963, està casada i és mare d’un

fill. Durant aquest mandat ha liderat, a banda de Gràcia, les àrees de Qualitat de Vida, Igualtat i
la citada Esports. Li agrada recordar que des del 1987 treballa en política municipal barcelonina.
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línia 21 edicions de proximitat 
Barcelona · Badalona · 

Baix Maresme · l’Hospitalet
Baix Llobregat ·Vallès · Turisme

Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia

Línia
Línia
Línia
Línia
Línia
Línia

Línia
Línia

Periodicitat

Mensual
Eixample
Nou Barris
Sarrià-Sant Gervasi
Sant Andreu
Ciutat Vella
Horta-Guinardó
Mar (ed. Castelldefels i entorn)
Mar (ed. Baix Maresme)
Vallès (ed. Cerdanyola i entorn)
Vallès (ed. Sabadell i entorn)
Cornellà
Tres (Esplugues i entorn)
Nord (Martorell i entorn)
l’Hospitalet

Quinzenal
Sants
Sant Martí
Gràcia
Les Corts
Badalona

Setmanal
Vallès (ed. Vallès Oriental)

Tirada

180.350
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025
10.025
10.025
10.025
10.025
10.025
10.025

150.250
15.025
15.025
15.025
15.025
15.025

36.000
9.000

Total 366.600

14 mensuals
5 quinzenals
1 setmanal

180.350
150.250
36.000

publicitat@comunicacio21.com

la primera xarxa 
de periòdics de proximitat del país

366.600 
exemplars

difusió controlada per OJD/PGD

línia

Entrevista

La reducció de visitants ha estat
realment tan dràstica?
Hi ha una cosa que és evident: a la
zona monumental del parc abans
no s’hi podia passar i, si hi vas ara,
te n’adones que hi ha hagut una re-
ducció espectacular. I el que tam-
bé ha baixat molt són els autobu-
sos dels grups organitzats. Així ho
reconeixen els veïns de la zona. És
clar que hi continuen havent molts
visitants, però és que el Park Güell
és el Park Güell. L’important és
que ara n’hi ha menys que abans,
cosa que vol dir que hem afrontat
correctament el repte.

Un altre repte, en aquest cas de la
Vila de Gràcia, és el soroll a les nits,
sobretot a causa de l’oci nocturn.
Creu que també s’ha millorat en
aquest aspecte?
Bé, és evident que aquest és el pro-
blema més important a la Vila –però
no en el conjunt del districte–.
Però no totes les queixes per soroll
són producte de l’oci nocturn. Tam-
bé hi ha molta gent que es queixa
del soroll que generen els serveis de
neteja i de recollida d’escombraries.
I això són coses molt difícils de re-
soldre per la pròpia fesomia dels ca-
rrers. Tot i això, nosaltres hi hem tre-
ballat molt.

També han treballat en la remo-
delació de diverses places del dis-
tricte, algunes acabades, altres
en procés. Tot plegat ha servit i
servirà per guanyar uns millors
espais públics?
N’estic convençuda. Gal·la Plací-
dia, per exemple, és una plaça que

tothom està satisfet de com ha
quedat. Era una obra molt espe-
rada i ara tenim un espai molt mi-
llor que el que teníem abans.
També la plaça de la Sedeta, que
s’ha acabat fa molt poc, ha guan-
yat metres i segur que es conso-
lidarà com un centre neuràlgic del
barri. I el mateix et podria dir de
la plaça de les Dones del 36 i,
quan s’acabin, de la del Sol i la del
Diamant. Aquestes últimes calia
dignificar-les i així ho estem fent.
I també Sanllehy i Lesseps, que
hem pogut desencallar-les amb la
Generalitat.

Parlant d’urbanisme, el debat so-
bre el futur de Vallcarca està més
viu que mai...
Sí. De fet, si em pregunta quin ha
estat el tema més difícil del man-
dat, li diria Vallcarca. Cal recordar
que vam heretar un projecte amb
una majoria social explícitament
en contra. Davant d’això, vam
decidir obrir un procés partici-
patiu, en el qual s’ha arribat a una
sèrie d’acords.

Un d’ells, que es preservaran
totes aquelles edificacions sobre
les quals hi hagi consens de no
enderrocar-les.
Sí, així és. I també es replantegen
les grans edificacions que es volien
fer, per exemple. Amb tot, hem
anat posant les bases del nou pla-
nejament que es vol per a Vallcar-
ca, hem anat executant les expro-
piacions –hi hem invertit 20 milions
d’euros– i, mentrestant, hem fet co-
ses com la pista de bàsquet o les ur-
banitzacions dels solars del Refu-
gi d’Obreres i de la Casita Blanca,
que crec que han servit per millo-
rar diversos entorns.

Canviant de tema, ara ja ha plo-
gut molt des d’aleshores, però les
principals protestes de l’inici del
mandat van ser per les escoles
bressol. Com ho recorda?
Quan vam arribar, de les tres es-
coles bressol que s’han fet durant
aquests quatre anys, una estava ab-
solutament encallada: la d’Escorial.
I, pel que fa a les altres dues, s’ha-
vien inscrit els nens en solars! Ara
ja no se’n recorda ningú, és cert,
però vam haver de construir a co-
rre-cuita dues escoles bressol en un
any. Amb tot, les tres escoles bres-
sol les hem fet nosaltres, no vénen
d’abans. I parlant d’escoles, ja li
he citat el cas de l’Univers tot just
començar, respecte a la qual no
s’havia ni fet el Pla Especial. Ima-
gini’s quina situació ens vam trobar
en aquest àmbit, com en altres. 

Jo volia preguntar-li també per
l’àmbit cultural, perquè al llarg

d’aquests quatre anys hi ha hagut
notícies de tots colors. De bones,
com la recent reobertura dels Ci-
nemes Texas...
Que, per cert, tenen cues. Sembla
que estan funcionant molt bé.

...I de no tan bones, com la mar-
xa de la Caldera a les Corts. Quin
és el seu balanç en aquest sentit?
Bé, en el cas de la Caldera l’im-
portant, crec jo, és que continua.
I hi ha hagut una implicació molt
important per part de l’Ajunta-
ment per fer-ho possible i trobar-
los un espai. A Gràcia no ho vam

poder fer, i això és culpa del Pla
d’Usos. Si haguéssim aconseguit
aprovar-lo abans, potser la Calde-
ra no hauria hagut de marxar,
però bé...

I més enllà de la Caldera?
Des del vessant cultural, crec que
Gràcia és espectacular. I nosaltres
ens hi hem afegit posant en mar-
xa equipaments importants com la
biblioteca Maria Antonieta Cot,

l’espai cultural Albert Musons o la
Violeta. I com que vull ser justa, així
com en el cas de les escoles bres-
sol he dit que els projectes ens els
vam trobar encallats i nosaltres
vam haver-ho de fer tot, en aquest
cas són projectes que vénen de
l’anterior mandat i així ho vull re-
conèixer. Dit això, nosaltres també
hem fet moltes altres coses, com la
rehabilitació d’ateneus a través de
l’ICUB, que s’havia reclamat durant
molts anys, o el projecte de recu-
peració històrica de la Sedeta, per
posar alguns exemples.

I pel que fa al món esportiu?
També hem fet diverses coses,
entre les quals m’agradaria desta-
car el poliesportiu Josep Comellas.
I també hem dedicat inversions
importants a l’Europa, al Camp de
l’Àliga i a les pistes del Coll, entre
altres.

Després de tot, li queda alguna
‘espina’ pendent?
Més que ‘espines’ pendents queden
temes per acabar. La Travessera de
Dalt, que ha fet passos endavant
importants però ha de continuar,
el centre de serveis socials del
Camp d’en Grassot i el del Coll, que
ja han arrencat, el nou CAP de
Còrsega... I crec que el gran pro-
jecte del pròxim mandat ha de ser
el nou Mercat de l’Abaceria. A més,
també penso que s’hauria de po-
sar en marxa un espai destinat a l’o-
rientació laboral i inserció profes-
sional conjuntament amb el teixit
social i comercial al Camp d’en
Grassot i al barri del Coll.

“A la zona 
monumental del

Park Güell abans no
s’hi podia passar.
Hi ha hagut un

canvi espectacular”

“Vam haver de 
construir dues 
escoles bressol 

en només un any. 
S’havien inscrit 

els nens en solars!”
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Com ja és tradició, Gràcia ha tor-
nat a celebrar un any més, i ja en
van 20, una nova edició dels Pre-
mis Vila de Gràcia. 

L’acte, que va tenir lloc el pas-
sat 14 d’abril, va servir per reco-
nèixer la tasca de dues persona-
litats i set projectes emblemàtics
del districte. Enguany el jurat va
voler reconèixer la tasca de Josep
Maria Riera, activista cultural del
barri del Coll que durant més de
50 anys s’ha dedicat a enfortir el
caràcter cultural, social i cívic
d’aquest barri com a membre i
president de les Caramelles In-
fantils de la Mare de Déu del
Coll, com a fundador i president
de la Coral Mare de Déu del Coll
i com a fundador del Grup d’es-
tudis del Coll.

D’altra banda, el premi ‘Eloi

Babiano’ a la millor tasca de re-
cerca o divulgació històrica en de-
fensa de la memòria col·lectiva va
ser per a l’escriptora Carla Gràcia,
autora de l’obra ‘Set dies de Grà-
cia’, una novel·la històrica que
transcorre a Gràcia durant la Re-
volta de les Quintes. 

PREMIS COL·LECTIUS
Pel que fa als premis col·lectius,  el
Premi d’honor va anar a parar al
Projecte Radars, nascut el 2008

al Camp d’en Grassot i que bus-
ca que les persones més grans que
viuen soles o acompanyades pu-
guin continuar vivint a casa seva
amb la complicitat del seu entorn.

La resta de premis van ser pel
projecte de recuperació de la me-
mòria oral a la Sedeta, pel Punt
Verd Tabuenca, l’Associació Ji-
war, el Coopmercat, el ‘Concurs de
teatre en català’ del Centre Moral
i la Batakada Radioactiva de Rà-
dio Gràcia.

Fotografia de família amb tots els premiats. Foto. Ajuntament

L’activista del Coll Josep Maria
Riera,  Premi Vila de Gràcia  

» Els guardons també reconeixen, entre altres, el projecte Radars, la 
recuperació de la memòria oral de la Sedeta i l’escriptora Carla Gràcia

Bosch aposta perquè Gràcia
tingui un “alcalde propi”

ELECCIONS4L’alcaldable d’ERC
Alfred Bosch va ser el passat 14
d’abril el convidat de la ronda
d’entrevistes que el Col·lectiu
d’entitats culturals històriques
està duent a terme de cara a les
pròximes eleccions municipals.

Al llarg de l’entrevista Bosch
va desenvolupar quin és el seu
projecte per a la ciutat i les
principals polítiques que vol
dur a terme. El republicà, fent
gal·la d’una clara aposta per la
descentralització, va afirmar
que vol que “Gràcia tingui un al-
calde propi”. Un alcalde, va afe-

gir, que hauria de ser l’excon-
seller tècnic del Districte, Miquel
Pagès.

Bosch també va tractar al-
guns dels grans temes que afec-
ten el districte i especialment a
la Vila, com el turisme. “Estem
a favor d’una moratòria d’a-
llotjaments turístics al cor de la
ciutat”, va assegurar. L’alcal-
dable republicà també va apro-
fitar per deixar clar quin és el
seu espai: “Entre els de l’esta-
blishment i els de la protesta, hi
ha els de la proposta. Nosal-
tres”, va afegir.

Cent famílies es queden sense
la primera opció per a P3

ENSENYAMENT4Un centenar
de famílies s’han quedat sense
poder accedir a la primera opció
de P3 al districte, segons ha in-
format BTV.

Algunes d’aquestes famílies
han optat per escollir escoles
d’altres districtes o per l’escola
concertada, però n’hi ha 65 que
es volen quedar a l’escola públi-
ca del districte i hauran de ser re-
col·locades. Elles però, recla-
men la construcció d’un nou
centre de primària a la zona sud
del districte. Segons la televisió,
la solució que proposa el Con-

sorci d’Educació de Barcelona és
crear dos grups addicionals, a
l’Escola l’Univers i a l’Escola
Rius i Taulet i ampliar el nombre
d’alumnes de les aules de 25 a 26
nens.

El problema però no acaba
aquí, ja que un grup addicional
que era itinerant per diferents
centres de la zona sud el pròxim
curs no s’inclourà a l’oferta de
l’Univers, ja que inaugura un
nou equipament que ja té dues lí-
nies. Com que això tampoc serà
suficient, finalment l’escola tin-
drà tres línies de P3.

Èxit absolut de l’obra teatral 
El Rellotger de Gràcia 

CULTURA4Un èxit incontesta-
ble. Aquesta és la millor defini-
ció per parlar dels tres dies de
representació de l’obra teatral El
Rellotger de Gràcia que es van
celebrar els passats dies 10, 11 i
12 d’abril.

L’obra va aconseguir pràcti-
cament vendre totes les seves lo-
calitats pels tres dies, cosa que
va suposar que se’n venguessin
1.200. Un èxit molt important
que s’afegeix al ja de per si gran

muntatge d’una obra que va
implicar a una cinquantena d’ac-
tors i actrius i a més de 100 per-
sones en total.

La bona acollida de l’obra,
que traça dues històries pa-
ral·leles que es barregen en
una trama amb contingut his-
tòric i de ficció, ha provocat que
els seus organitzadors es plan-
tegin donar-li continuïtat, tot i
que de moment no s’ha decidit
com es farà.

Redacció
GRÀCIA

Foto: Josep Maria Contel

Obres | La reforma de la Travessera de Dalt començarà al setembre
L’Ajuntament ha licitat recentment les obres de reforma de la Travessera de Dalt, que tenen el seu inici
previst pel pròxim mes de setembre, per un import de 8,8 milions d’euros. La transformació d’aquesta

avinguda, que es calcula que durarà un any i mig i afecta el tram de 700 metres que va de la plaça 
Lesseps al carrer de l’Escorial, suposarà l’ampliació de les voreres i l’eliminació de la línia d’aparcament.
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El Suprem avala la prohibició
d’anar despullat per la ciutat
SOCIETAT4El Tribunal Su-
prem ha avalat recentment l’or-
denança municipal de l’any
2011 que prohibeix anar des-
pullat per la ciutat.

Segons l’alt tribunal, que
s’ha hagut de pronunciar des-
prés d’un recurs de l’Associació
per a la Defensa del Dret a la
Nuesa i per la Federació Es-
panyola del Naturisme, la pro-
hibició no vulnera el principi de

llibertat ideològica, tal com ar-
gumentaven els recurrents con-
tra una decisió prèvia del Tri-
bunal Superior de Justícia de
Catalunya.

En canvi, el que sí ha tom-
bat el suprem és la part de
l’ordenança que també prohibia
anar “gairebé nu” o “amb roba
similar al banyador”. El tribu-
nal les ha considerat contràries
al principi de legalitat.

Barcelona ja ha començat a re-
córrer el camí per optar a con-
vertir-se en Ciutat de la Litera-
tura dins de la Xarxa de Ciutats
Creatives de la Unesco després
que el passat 13 d’abril el Saló de
Cent de l’Ajuntament va acollir
la presentació del consell pro-
motor de la candidatura.

Durant l’acte de presentació,
el periodista cultural Oscar Ló-
pez, encarregat de conduir la ce-
rimònia, va recordar com Bar-
celona és “la capital mundial de
l’edició en dues llengües”, al
mateix temps que va reivindicar
les figures “Mercè Rodoreda,
Foix, Marsé, Mendoza i Váz-
quez Montalbán". És precisa-
ment el pòsit cultural i literari de
la ciutat el que ha d’ajudar que
Barcelona s’afegeixi a la llista
formada, fins ara, per  Edim-
burg, Melbourne, Dublín, Praga,
Iowa City, Reykjavik, Norwich,

Cracòvia, Heidelberg,  Dune-
din i Granada.

SUPORT DELS IMPLICATS
D’altra banda, el tinent d’alcal-
de de Cultura, Jaume Ciurana, va
voler destacar durant la seva
compareixença que la iniciativa
té el suport de tots els represen-
tants dels sectors dels llibreters,

editors, distribuïdors, lectors i
autors. Ciurana va afegir que
“volem que Barcelona sigui la ca-
pital dels llibres i la literatura”. 

Finalment, l’alcalde de la ciu-
tat, Xavier Trias, va reivindicar
que “Barcelona és una important
capital editorial, de nivell inter-
nacional, en dues llengües, i
amb un patrimoni molt ric”.

Foto de família dels assistents a l’acte del passat dia 13. Foto: Ajuntament 

Barcelona vol ser Ciutat 
de la Literatura de la UNESCO

Redacció
BARCELONA

Anar despullat per la ciutat continuarà estant prohibit. Foto: Arxiu

Política | L’ANC escull la Meridiana per a la mobilització de la Diada 
L’Assemblea Nacional Catalana (ANC) ha anunciat recentment que la mobilització independentista de la

pròxima Diada tindrà com a objectiu omplir la Meridiana. Aquesta avinguda creua els districtes 
de Nou Barris, Sant Andreu i Sant Martí. Segons va explicar la presidenta de l’ANC, Carme Forcadell, a 

RAC1, la Meridiana simbolitza algunes de les zones on l’entitat no ha aconseguit fer créixer el seu missatge.     
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Gràcia és la Vila dels Llibres.
Amb aquesta màxima l’Associa-
ció de Llibreters va ocupar la pla-
ça de la Vila amb 8 parades de
membres de l’entitat el dia de
Sant Jordi. Enguany era la se-
gona ocasió que l’associació sor-
tia al carrer conjuntament, una
manera, tal com diu a Línia Grà-
cia Quico Cortés, de La Memò-
ria, “d’afavorir el grup”, una opi-
nió compartida per altres llibre-
ries de l’entitat. “Ens ha benefi-
ciat molt sortir tots plegats, tant
pel tema de la comunicació com
pel fet de sentir-nos un grup”,
coincideix Cecilia Ricciarelli, de
la llibreria especialitzada en lite-
ratura italiana Le Nuvole. 

Per la seva banda, Viky Ferré,
de la llibreria Hibernian Books,
assenyala que aquesta sortida ha

estat la seva “primera experièn-
cia en aquest sentit”, i lloa els
avantatges de celebrar Sant Jor-
di tots els llibreters plegats en un
mateix punt, el qual, sovint, “fa
creure la gent que es tracta d’u-
na sola llibreria”. 

La jornada va deixar bones
sensacions entre els llibreters
respecte al Sant Jordi de l’any
passat. En aquest sentit, Cortés
es mostra optimista i assegura

que la facturació “ha estat supe-
rior a la d’altres anys”. 

En l’àmbit català, el Gremi de
Llibreters espera tenir un in-
crement del 5% de les vendes du-
rant aquest Sant Jordi. Per la
seva banda, la Cambra del Llibre
de Catalunya valora l’esforç del
sector per posar al mercat “una
amplíssima i atractiva oferta de
llibres”, assegura el seu presi-
dent, Patrici Tixis. 

La diada de Sant Jordi treu milers de catalans al carrer. Foto: Monmar

Els llibreters reivindiquen
Gràcia com la Vila dels Llibres

» L’Associació de Llibreters s’instal·la a la plaça de la Vila per Sant Jordi
» Enguany és la segona diada que l’entitat celebra conjuntament

PROJECTE4Un recorregut d’un
dia pels comerços més innova-
dors de la ciutat. Amb aquest
anunci es presenta el Retail
Tour Barcelona, una jornada
que pot aportar “una visió glo-
bal dels diversos models de ne-
goci que conviuen a Barcelona”,
asseguren els organitzadors d’a-
questa ruta guiada, la Cambra
de Comerç de Barcelona. 

Aquest recorregut, especial-
ment adreçat a comerciants de
la ciutat, visitarà les botigues

més emblemàtiques i noves del
Passeig de Gràcia, la Rambla Ca-
talunya, el centre històric i el
Born. La visita inclourà marques
nacionals i internacionals del
sector de la moda i els comple-
ments o botigues d’alimentació,
entre altres. 

A més, especialistes en el
sector ajudaran i aconsellaran
els participants en la ruta. Amb
aquesta iniciativa es vol ajudar
els botiguers barcelonins a acon-
seguir nous clients. 

Un altre dels aspectes que
destaquen els organitzadors és
el fet que els participants poden
“experimentar les sensacions
que transmet una botiga quan es
visita des del punt de vista del
consumidor”. 

Les rutes Retail que orga-
nitza la Cambra de Comerç al
llarg de l’any porten els boti-
guers a ciutats com París, Lon-
dres, Nova York o també Tò-
quio –aquesta última se cele-
brarà del 9 al 16 de maig–. 

Redacció
GRÀCIA

El ‘Retail Tour’, ara a Barcelona

Vila, president en funcions 
de la Confederació de Comerç
NOMENAMENT4Manel Vila,
actual president de la Federació
de Comerç de les Comarques Gi-
ronines, ha estat nomenat re-
centment president en funcions
de la Confederació de Comerç de
Catalunya (CCC) després de la
mort, el passat 10 d’abril, del seu
president, Pere Llorens. 

D’aquesta manera, Vila diri-
girà l’entitat –de la qual també és
soci fundador– durant el procés
de convocatòria oficial d’elec-
cions a la presidència de l’orga-
nització, les quals, segons indi-
quen els seus estatuts, s’han de
celebrar en un temps màxim de
quatre mesos. 

Vila té 83 anys, és un em-
presari del comerç de la moda i
és també president de l’Asso-
ciació de Comerç de Banyoles.
Des de la CCC s’ha assegurat que
el seu nomenament respon a la
seva trajectòria professional en
el sector. 

Vila substituirà Pere Llo-
rens, traspassat recentment.
Llorens va iniciar la seva carre-
ra en el món del comerç a la pa-
rada de fruita que la seva famí-
lia tenia al Mercat del Ninot.
Més endavant, Llorens arribaria
a ser regidor a l’Ajuntament,
concretament entre els anys
1973 i 1979. 

Manel Vila, al centre, amb altres membres de la Confederació. Foto: CCC

Exposició | ‘El Comerç i les escoles’ fa balanç amb una mostra
La feina realitzada pels escolars enguany en el marc del programa El Comerç i les escoles ha quedat

plasmada en una mostra que es pot visitar fins al 24 d’abril a la biblioteca El Clot-Josep Benet, 
a l’edifici del Disseny Hub. Posteriorment, aquesta exposició serà itinerant pels disitrictes de la 
ciutat. Enguany, el programa educatiu ha registrat una participació de més de 6.600 alumnes. 
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L’any 1940 es va produir la fusió
entre el Centre Excursionista Ra-
fael Casanova i antics compo-
nents de la secció d’excursionis-
me de l’Orfeó Gracienc. El resul-
tat va ser el naixement de la Unió
Excursionista de Catalunya de
Gràcia, una entitat dedicada a la
pràctica de l’excursionisme i dels
esports de muntanya, en totes les
seves facetes.

El passat divendres 17 d’abril
es va celebrar un acte comme-
moratiu de l’efemèride d’en-
guany, on es van aplegar perso-
nalitats, polítics i excursionistes,
històrics i actuals. La regidora de
Gràcia, Maite Fandos, va desta-
car el paper de la UEC “com a
gran actiu de la ciutat”. “Esport i
cultura són un binomi insepara-
ble que ens dóna benestar, que

ens uneix i que genera cohesió so-
cial”, va afegir Fandos.

I és que 75 anys després de la
seva fundació, la UEC Gràcia
continua amb molta força, orga-
nitzant sortides i oferint la for-
mació i el material que els seus es-
portistes necessiten. 

L’entitat compta amb dife-
rents seccions: iniciació, baixa,
mitja i alta muntanya o una altra
per veterans. A més, impulsa
sortides per aprendre a fer fotos
a la natura i anualment organit-
za la caminada de resistència
Gràcia-Montserrat.

Imatge de la inauguració dels actes del 75è anviersari. Foto: Jordi Curtiella

La UEC de Gràcia celebra 
el seu 75è aniversari

» L’entitat va néixer de la unió entre el Centre Excursionista 
Rafael Casanova i antics excursionistes de l’Orfeó Gracienc

L’Europa vol trencar la ratxa de
cinc jornades sense guanyar

FUTBOL4Després de no acon-
seguir cap victòria en els darrers
cinc partits, l’Europa ja no té
opcions de quedar primer a la lli-
ga regular, i a més ha vist com els
equips que persegueixen les po-
sicions de playoff se li acosten.
L’AE Prat és a 2 punts, la UE
Rubí ha retallat la distància a 3
punts, i la UE Figueres a 4 punts.
Després de la darrera derrota
contra el Cerdanyola (0-1), el
tècnic Pedro Dólera va assegurar

que no acabar la lliga entre els
quatre primers seria “un fracàs”.

Els resultats no han estat
massa favorables als graciencs
després de la victòria a la final de
la Copa Catalunya, i els escapu-
lats buscaran trencar aquesta
mala ratxa dissabte 25 d’abril
en la seva visita al Municipal les
Grasses, l’estadi del FC Santfe-
liuenc, un dels equips immersos
en la lluita per allunyar-se de les
posicions de descens.

Els tres equips sènior de
bàsquet, tercers classificats

BÀSQUET4Arriba el tram deci-
siu del campionat i els primers
equips de bàsquet del districte
són a les posicions capdavante-
res dels seus respectius grups.
Tant Lluïsos, com Vedruna i CB
Coll són els tercers a les diferents
lligues en les quals participen.

Amb un balanç de 18 victò-
ries i 9 derrotes, els Lluïsos
afronten els 3 partits finals amb
l’esperança d’atrapar el líder de
Copa Catalunya, el Castellbisbal,
que suma un punt més que els
graciencs. A priori el calendari és
assequible per als de Rafa Nache,

que s’han d’enfrontar a equips de
la zona baixa.

Per la seva banda, el Vedru-
na continua tercer a la Primera
Categoria tot i la seva contun-
dent derrota a la pista del líder,
el Safa Claror. Els de l’Eixample
tenen un marge de 5 victòries
respecte dels graciencs.

Per últim, el CB Coll continua
amb la seva persecució al Bian-
ya, el segon classificat del Cam-
pionat Territorial sots 25 de
Barcelona. Els graciencs s’en-
frontaran a un rival directe i a
dos equips de la zona baixa.

El CN Catalunya depèn de si
mateix per entrar al ‘play-off’
WATERPOLO4Quan només que-
da una jornada per al final de la
Divisió d’Honor masculina de
waterpolo, el Club Natació Cata-
lunya depèn de si mateix per
aconseguir la classificació per al
‘play-off’. 

La darrera jornada es dispu-
tarà el pròxim 25 d’abril a partir
de les 6 de la tarda. Tots els par-
tits arrencaran a la mateixa hora,
ja que molts dels equips s’estan
jugant millorar la seva posició de

cara als aparellaments de la fase
final de la competició.

Els graciencs estan empatats
a 26 punts amb el Club Natació
Sant Andreu, però tenen un mi-
llor balanç de gols que els an-
dreuencs, i rebran a la piscina
Sant Jordi el darrer classificat, el
Ciudad Lineal. Si el Catalunya
guanya tindrà la vuitena posició
assegurada, però si a aquesta
victòria se suma una derrota del
Mataró, serien setens.

Redacció
GRÀCIA

L’Europa va perdre a casa contra el Cerdanyola. Foto: Àngel Garreta / CEE

Estudi | L’esport dóna feina a prop de 28.000 persones a la ciutat 
La setmana passada es van fer públics els resultats d’un estudi amb el qual s’ha valorat 

l’impacte de l’esport a la ciutat, en aspectes econòmics, socials i laborals. Les seves xifres 
més destacades rebel·len que gairebé 28.000 persones treballen vinculades a aquest sector 
a la ciutat. A més, l’estudi assegura que l’esport mou més de 2.000 milions d’euros a l’any.
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AGENDA    UINZENALQ
DIVENDRES 24 D’ABRIL
21:00 Espectacle Cafè Teatre, amb l’actuació d’ar-

tistes de la companyia de teatre la Klaka, la
ballarina Eilsabet Rosselló, el grup de ball Shuf-
fle Showcase i el poeta Jordi Uya. / Centre cí-
vic el Coll.

DIMECRES 29 D’ABRIL
19:30 Xerrades sobre els impostos. En aques-

ta ocasió, es parlarà sobre si el fet de pagar
impostos o no és bo o dolent. A càrrec de Joan
Alarcón. / Centre cívic el Coll. 

DISSABTE 25 D’ABRIL
12:00 Qüestions latents. Actualitat i significa-

ció del pensament de Balmes, una xerrada on
es tractarà la figura del filòsof Jaume Balmes.
A càrrec d’Alfredo Díez, Doctor en Filosofia.
/ Biblioteca Jaume Fuster.

FINS AL 2 DE MAIG
Matí-Tarda Paisatges i emocions. Exposició de

Manuel Ruiz que intenta plasmar en la seva
obra la impressió visual i sensorial del paisatge
i de la vida en general, així com les emocions
subjectives que hi transmet. / Centre cívic la
Sedeta. 

FINS AL 2 DE MAIG
Matí-Tarda Exposició col·lectiva a càrrec de di-

versos artistes i alumnes del Centre cívic Ta-
xonera. / Centre cívic el Coll. 

DIMECRES 29 D’ABRIL
18:00 La pallassa Priska, a càrrec d’Eva Gonzá-

lez, una història de la seva amiga Anna i tots
els habitants del món màgic del mar de la Me-
diterrània. / Biblioteca Vila de Gràcia. 

DIMARTS 12 DE MAIG
18:00 Enreda’t amb l’acció. Zoom... Art!, una ac-

tivitat adreçada a joves de 10 a 12 anys a cà-
rrec de Núria Pujol o es contemplaran les grans
obres de la història de la pintura. / Bibliote-
ca Jaume Fuster.

DISSABTE 25 D’ABRIL
18:00 Partit de waterpolo entre el CN Cata-

lunya i el Concepción-Ciudad Lineal madri-
leny, corresponent a la 22a i última jornada
de Divisió d’Honor. / Piscina Sant Jordi.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La carretera bona és un llibre infantil
que té com a objectiu principal ajudar
la família a educar els més petits en la
seguretat viària. Hi participa la Guàr-
dia Urbana. / Biblioteca Jaume Fuster.

Tallers de descoberta
La carretera bona

Dm. 5 de maig a les 18:00

A càrrec de Jordi Carrión, professor de
la UPF, es tractarà de la narrativa a les
sèries de televisió. El conferenciant és
un expert i amant del gènere. Es par-
larà sobre la sèrie Breaking Bad. / Bi-
blioteca Jaume Fuster.

Parlem de sèries
Breaking Bad

Dc. 29 d’abril a les 19:00

Acte de presentació i projecció del curt-
metratge filmat al districte de Gràcia,
en el marc del Landscape Film Festi-
val. Entrada gratuïta. / Centre cívic la
Sedeta.

Landscape Film
Festival

Dc. 29 d’abril a les 19:00

Partit de futbol corresponent a la 36a
jornada de competició del grup 5 de
Tercera catalana entre l’Europa i el Man-
lleu. / Nou Sardenya. 

Partit de futbol
Europa-Manlleu

Dg. 3 de maig
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